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PROTOKÓŁ Nr VII/2024 

Sesji Rady Powiatu Toruńskiego 

odbytej w dniu 27 listopada 2024 r. 

 w Sali Konferencyjnej Starostwa Powiatowego w Toruniu 

 

Ad 1. Przewodniczący Rady Powiatu Toruńskiego Andrzej Siemianowski o godzinie 13:00 

otworzył VII Sesję Rady Powiatu Toruńskiego. Przywitał radnych, Zarząd Powiatu Toruńskiego, 

Skarbnika Powiatu, Sekretarza Powiatu, Dyrektorów Jednostek Organizacyjnych Powiatu 

Toruńskiego, Naczelników Starostwa Powiatowego w Toruniu oraz wszystkich mieszkańców. 

Ad 2. Przewodniczący rady poinformował, że w chwili obecnej w obradach bierze udział  

23 radnych, wobec czego obrady są prawomocne.  

Raport ze sprawdzenia obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Listy obecności stanowią załącznik nr 2 do protokołu. 

Ad 3. Przewodniczący rady poinformował o przesłaniu porządku obrad wraz z materiałami drogą 

mailową i zapytał, czy ktoś wnosi uwagi. 

Wobec braku uwag przesłany porządek obrad VII Sesji Rady Powiatu Toruńskiego został przyjęty 

przez radnych w następującym kształcie: 

1. Otwarcie VII sesji Rady Powiatu Toruńskiego. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Przyjęcie porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołu VI Sesji Rady Powiatu Toruńskiego. 

5. Informacja o stanie przygotowania dróg będących w zarządzie Powiatowego Zarządu Dróg 
w Toruniu do sezonu zimowego 2024/2025 

6. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych powiatu toruńskiego w roku szkolnym 
2023/2024.  

7. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 
Toruńskiego na rok 2024.  

8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 2024-2029. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zadań przyjętych do realizacji w roku 2025 w 
ramach środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

10.  Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Programu współpracy Powiatu Toruńskiego z 
organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na rok 2025 

11. Podjęcie uchwały w sprawie delegowania radnego do wspólnej dla Gminy Miasta Torunia 
i Powiatu Toruńskiego Komisji Bezpieczeństwa i Porządku na kadencję w latach 2025-
2028 
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12.  Informacja Starosty o pracy Zarządu między posiedzeniami. 

13.  Sprawy różne, wnioski i oświadczenia. 

14. Zamknięcie VII sesji Rady Powiatu Toruńskiego.  

Ad 4. Przewodniczący rady poinformował, że wpłynęła uwaga do protokołu dot. błędu w dacie 

posiedzenia Zarządu, która została uwzględniona.  

Następnie poddał pod głosowanie Protokół nr VI sesji Rady powiatu Toruńskiego.  

W wyniku głosowania Protokół Nr VI został przyjęty jednogłośnie.  

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Ad 5. Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Toruniu Adam Orłowski przedstawił informację o 
stanie przygotowania dróg będących w zarządzie Powiatowego Zarządu Dróg w Toruniu do 
sezonu zimowego 2024/2025.  

Materiał stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

Przewodniczący otworzył dyskusję.  

Radny Jerzy Zająkała powiedział, że jest zdzwiony wysokością opłaty za godzinę pracy przy 
odśnieżaniu. Zapytał czy przy odśnieżaniu dróg powiatowych są inne wymogi niż odśnieżaniu 
dróg gminnych. Następnie zapytał o politykę odśnieżania powiatowych dróg rowerowych. 

Dyrektor PZD powiedział, że koszt odśnieżania to kwestia standardów utrzymania. Ogłaszane jest 
postępowanie przetargowe w trybie przetargu nieograniczonego, jest coraz mniej firm 
zainteresowanych świadczeniem tych usług, stąd ceny są tak wysokie. Ceny na drogach 
wojewódzkich i drogach krajowych są jeszcze wyższe. Powiedział, że czterokrotnie podejmowane 
były próby wyłonienia wykonawcy - nieskutecznie. Wykonawcy nie składają ofert, a jak składają, 
to cena za kilometr odśnieżania wynosiła ponad 1200 zł. Czyli efekt by był niewspółmierny do 
kosztów.  

Radny Michał Ramlau powiedział, że trudno się nie zgodzić ze słowami radnego Zająkały o 
potrzebie odśnieżania, tym samym poprawy bezpieczeństwa na drogach rowerowych. Podkreślił, 
że operując pojęciem „powiatowe ścieżki rowerowe” wrzucamy do jednego worka, co nie 
oznacza, że wszystkimi tymi ścieżkami zarządza Powiatowy Zarząd Dróg. Ścieżki przebiegające 
wzdłuż dróg gminnych czy wojewódzkich na mocy stosownych porozumień zarządzane są przez 
kogoś innego.  

Dyrektor PZD w Toruniu Adam Orłowski powiedział, że aby prawidłowo utrzymać drogi 
rowerowe we własnym zakresie, należy szukać analogii, podobnie jak to jest z drogami, czyli mieć 
na każdą gminę co najmniej jeden ciągnik, który był by w stanie obsłużyć ciąg dróg rowerowych 
na terenie danej gminy. PZD posiada dwa ciągniki, które się nadają na to, żeby po tych ścieżkach 
rowerowych jeździć (chodzi o gabaryty, wagę itd.). Jest to zdecydowanie za mało.  

Przewodniczący Rady Andrzej Siemianowski powiedział, że zwrócili się do niego mieszkańcy z 
podziękowaniem dla PZD za umieszczenie przystanków na żądanie przy dwóch drogach, z 
których korzystają głownie uczniowie oraz z podziękowaniem za udrożnienie wjazdu do posesji, 
które było zalewane.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący rady przeszedł do kolejnego punku porządku 

obrad.  
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Ad 6. Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych Joanna Rybitwa przedstawiła informację 
o stanie realizacji zadań oświatowych powiatu toruńskiego w roku szkolnym 2023/2024.  

Informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

Przewodniczący rady otworzył dyskusję.  

Rady Michał Ramlau podziękował za przygotowanie materiału i zwięzłe przedstawienie. 

Powiedział, że obecny poziom zdawalności jest zadowalający. Kadra, która jest zatrudniona w 

naszych szkołach, systematycznie podnosząca swoje kwalifikacje, również budzi zadowolenie. 

Obawy budzą jedynie inwestycje. Przez ostatnie dwa lata przeznaczane były duże środki na 

inwestycje w sektorze edukacji, obecny rok wygląda gorzej. Zwrócił się do Wicestarosty z 

pytaniem, jakie inwestycje planowane są w naszych szkołach i jaki jest plan na zdobywanie 

środków na te cele.  

Wicestarosta Tomasz Zakrzewski powiedział, że priorytetem jest sala gimnastyczna w Szkole 

Ponadpodstawowej w Chełmży. Analizowana będzie również sytuacja poradni psychologiczno-

pedagogicznej. Środki pozyskiwane będą od marszałka lub ministerstwa.  

Radny Michał Ramlau podziękował za informację, zwrócił również uwagę na warunki pracy 

pracowników poradni w filii w Siemoniu.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący rady przeszedł do kolejnego punku porządku 

obrad.  

Ad 7. Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska – Drążela przedstawiła projekt uchwały zmieniający 

uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego na rok 2024. 

Przewodnicząca Komisji Barbara Zalewska poinformowała, że dnia 26 listopada 2024 r. Komisja 

Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący rady otworzył dyskusję. 

Radny Jerzy Zająkała zwrócił się z pytaniem o przyczyny nie otrzymania dofinansowania z 

rządowego funduszu rozwoju dróg na drogę Gostkowo-Papowo Toruńskie.  

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że nie odpowie w sposób precyzyjny dodał, że 

każdorazowo, kiedy ogłaszane są nabory w ramach rządowego funduszu, precyzyjnie określane 

są zasady, priorytety, kryteria.  

Wobec braku dalszych pytań Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr VII/54/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  

27 listopada 2024 r. zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 

Toruńskiego na rok 2024, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
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Ad 8. Skarbnik Powiatu przedstawiła projekt uchwały Rady zmieniający uchwałę w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 2024 – 2029. 

Przewodnicząca Komisji poinformowała, że dnia 26 listopada 2024 r. Komisja Budżetu i Finansów 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący rady otworzył dyskusję. 

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr VII/55/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  

27 listopada 2024 r. zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Powiatu Toruńskiego na lata 2024 – 2029, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Ad 9. Skarbnik Powiatu przedstawiła projekt uchwały Rady w sprawie określenia zadań 
przyjętych do realizacji w roku 2025 w ramach środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych. 

Przewodnicząca Komisji poinformowała, że dnia 26 listopada 2024 r. Komisja Budżetu i Finansów 

pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący rady otworzył dyskusję. 

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr VII/56/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  
27 listopada 2024 r. w sprawie określenia zadań przyjętych do realizacji w roku 2025 w 
ramach środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych, została 
podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Ad 10. Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych Joanna Rybitwa przedstawiła projekt 

uchwały w sprawie uchwalenia Programu współpracy Powiatu Toruńskiego z organizacjami 

pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 

2025.  

Przewodnicząca Komisji poinformowała, że dnia 27 listopada 2024 r. Komisja Edukacji, Kultury i 

Sportu pozytywnie zaopiniowała omówiony projekt uchwały. 

Przewodniczący rady otworzył dyskusję. 

Radny Michał Ramlau zwrócił się z pytaniem o finanse. Na bieżący rok przeznaczone zostało 1 

600 000 zł., na realizację tych wszystkich szeroko zakrojonych działań. Zarząd zamierza tę kwotę 

zwiększyć o wskaźnik inflacyjny.  
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Naczelnik Rybitwa powiedziała, że zarówno kwota w poprzednim programie współpracy, jak i w 

tym jest nieco zaniżona. Wzrosła kwota dotacji na nieodpłatną pomoc prawną. Część środków jest 

uzależniona od aktywności społecznej i uczestnictwa w wydarzeniach.  

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr VII/57/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  
27 listopada 2024 r. w sprawie uchwalenia Programu współpracy Powiatu Toruńskiego z 
organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na rok 2025, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Przewodniczący ogłosił przerwę w posiedzeniu od 14.15 do 14.25 

Ad 14. Sekretarz Powiatu Czesław Makowski przedstawił projekt uchwały w sprawie 

delegowania radnego do wspólnej dla Gminy Miasta Torunia i Powiatu Toruńskiego Komisji 

Bezpieczeństwa i Porządku na kadencję w latach 2025-2028.  

Starosta Toruński Mirosław Graczyk zgłosił kandydaturę radnego Artura Stankiewicza.  

Radny Artur Stankiewicz wyraził zgodę na kandydowanie.  

Wobec braku dalszych zgłoszeń Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr VII/58/2024 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  

27 listopada 2024 r. w sprawie delegowania radnego do wspólnej dla Gminy Miasta 

Torunia i Powiatu Toruńskiego Komisji Bezpieczeństwa i Porządku na kadencję w latach 

2025-2028, została podjęta większością głosów. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

Ad 15. Przewodniczący Rady poinformował, że informacja Starosty o pracy Zarządu między 

posiedzeniami wraz z materiałami na sesję została przesłana drogą elektroniczną, następnie 

otworzył dyskusję. 

Materiał stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  

Radny Michał Ramlau zapytał o dotacje Marszałka na OSP o której rozmawiano na posiedzeniu 

Zarządu 6 listopada, czy Powiat będzie rozdawał te środki na poszczególne jednostki. Zapytał 

również o informacje z kolejnego posiedzenia Zarządu tj. powierzenie obowiązków Dyrektora 

Środowiskowego Domu Samopomocy w Osieku nad Wisłą Pani Ewie Madej.  

Starosta Toruński Mirosław Graczyk powiedział, że ten zapis znalazł się w informacji i protokole, 

ponieważ brał udział w posiedzeniu Zarządu Powiatowych Ochotniczych Straży Pożarnych z 

udziałem przedstawicieli wszystkich gmin. Marszałek w ramach funduszy europejskich dla Kujaw 
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i Pomorza, przeznaczył środki finansowe na całe województwo, na doposażenie. Następnie 

powiedział, że Dyrektorem ŚDS w Osieku dalej jest Jarosław Bochenek, natomiast przebywa on 

na długotrwałym zwolnieniu lekarskim. Zaszła więc konieczność ustalenia zastępstwa. 

Korzystając z kompetencji określonych w statucie Zarząd dokonał tego. Nie jest to tryb 

przewidziany na powołanie dyrektora, w związku z tym nie jest potrzebna opinia Powiatowego 

Centrum Pomocy Rodzinie.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący rady przeszedł do kolejnego punku porządku 

obrad.  

Ad 16. Sprawy różne, wnioski i oświadczenia.  

Radny Tomasz Wierzbicki zwrócił się z pytaniem o ilość decyzji wyrażających zgodę na 

wyłączenie gruntów rolnych z produkcji, ile takich decyzji zostało wydanych w ostatnim półroczu 

i jakie opłaty zostały z tego tytułu naliczone.  

Przewodniczący rady powiedział, że odpowiedz zostanie udzielona na piśmie.  

Radny Maciej Pieńczewski powiedział, że zwróciły się do niego dwie mieszkanki Browiny (na 

terenie DPS), dostały ogromne rachunki za prąd. Zapytał o sposób rozwiązania tej sytuacji.  

Skarbnik Powiatu Danuta Jabłońska-Drążela powiedziała, że opłaty nie były w ciągu rocznym, 

tylko rozpoczęły się od października, w sezonie grzewczym, zastosowany będzie ryczałt. 

Mieszkanki wyraziły zgodę na takie rozwiązanie.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący rady przeszedł do kolejnego punku porządku 

obrad.  

Ad 17. Przewodniczący rady podziękował wszystkim obecnym za udział w VII sesji Rady Powiatu 

Toruńskiego i zamknął posiedzenie o godzinie 15:00. 

Nagranie VI Sesji Rady Powiatu Toruńskiego znajduje się na stronie www.bip.powiattorunski.pl 

  Przewodniczył: 

Przewodniczący Rady 

Powiatu Toruńskiego 

Andrzej Siemianowski 

 
Protokołowała: 
Agnieszka Szymborska 

http://www.bip.powiattorunski.pl/

